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Da, muzicii româneşti
Horia ANDREESCU

Spun DA muzicii timpului nostru. O spun de când mi-am început cariera de
dirijor la Ploieşti şi o spun şi astăzi. Este un DA spus, cu precădere, muzicii
contemporane româneşti. Există aici multă valoare pe care m-am străduit, după
puterile mele, s-o pun în evidenţă. Cu titlul de exemplu, m-aş referi la Integrala
ENESCU pe CD pentru firmele Olympia şi Electrecord, la multe din cele peste 10.000
de minute aflate sub semnătura mea în Kardex-ul Radiodifuziunii Române, apoi la
înregistrările de la Radio Berlin, WDR-Köln (Enescu, Bentoiu, Silvestri, Berger), opusuri
prezentate în concertele mele din străinătate: la Viena, Köln, Berlin – Aurel Stroe, C.D.

Georgescu, la München –
Niculescu, Vieru, Enescu, la
Schwerin – Ştefan Niculescu,
Ioachimescu, Olah, Bentoiu,
Capoianu, în Japonia –
Enescu, Doru Popovici, la
Sofia – Dan Dediu, la
Bruxelles – Olah şi multe alte
lucrări în diferite oraşe. Spun
DA şi multor prime audiţii ale
unor piese româneşti, dar şi
altora, semnate de
compozitori străini, dirijate
chiar în străinătate, ca de pildă
la Viena – un opus de Kurt

Schwertzig, la Berlin – George Katzer şi Rodion Şcedrin, la Amsterdan – Geza Fried,
la Copenhaga – Ingve jan Trede şi Siegmund Krause, etc.

Socotesc Filarmonica “George Enescu” un vârf al artei interpretative muzicale
româneşti. Cunosc Orchestra, cunosc corul, cunosc soliştii şi cunosc şi publicul acestei
orchestre. Ştim cu toţii că aici şi-au făcut loc mai greu şi mai rar muzica nouă
românească şi cea din alte ţări. Situaţia e întrucâtva asemănătoarea cu cea de la
filarmonicile din Viena, Belin, Londra, New York, de la NHK – Tokyo, etc.

Se spune: publicul nu înţelege această muzică, nu o simte, nu o vrea. Există
public şi public. Dar nu fac parte oare din ceea ce numim „public” şi cei mulţi care citesc
cu pasiune literatura nouă, cei care urmăresc filmele proaspete şi nu sunt destui şi cei
interesaţi să cumpere arta plastică a zilelor noastre? Lăsăm la o parte „criza”.

Excelent interpretată, muzica numită contemporană – aleasă cu multă atenţie
– face din festivalul WIEN MODERN, una din manifestările foarte gustate ale Vienei.
Buna publicitate îşi are şi ea contribuţia la acest succes. Această muzică fiind, de fapt,
expresia pulsului, a tensiunilor vieţii noastre, mă voi preocupa mai mult de inserţia ei în
programele mele de la Filarmonica bucureşteană, cu nădejdea că voi reuşi să sporesc
atât interesul interpreţilor, cât şi al melomanilor pentru creaţia contemporană.

Împreună cu Universitatea Naţională de Muzică, Filarmonica dispune de un
suport tineresc în dublă ipostază: cea de interpreţi şi cea de melomani prezenţi la
concertele în care se cântă această muzică, neapărat selecţionată cu pricepere. Iată şi
perspectiva Filarmonicii de a răspunde menirii ei formativ-educative. Festivalul “George
Enescu” a devenit un „brand” pentru România. Mulţi dintre ziariştii străini invitaţi la
acest festival urmăresc cu mirare, dar şi cu multă admiraţie, ce poate face România
muzicală pentru înfăţişarea identităţi sale culturale contemporane.

Am ţinut să-mi exprim în aceste pagini convingerea că în Ateneul Român se
poate deschide mai larg poarta cunoaşterii şi preţuirii culturii muzicale contemporane.

fel de şaman. Eu cred
că este chiar mai mult
decât atât. Este un
maestru al iniţierilor
într-o dimensiune
spirituală greu de definit
în prezent dar ale cărei
resorturi vin de dinainte
de naşterea timpului.
Octavian Nemescu este
un fel de „duhovnic”
pentru că muzica sa se
naşte ca o experienţă a
întâlnirii materiei cu
e x t r a s e n z o r i a l u l ,
împărtăşită şi transmisă
apoi celor ce au ochi şi
urechi duhovniceşti. 

Îi datorez
profesorului şi
muzicianului Alexandru
Matei, creatorul
ansamblului de Percuţie
Game, întâlnirea cu
muzica unui maestru
contemporan a cărui
operă transcende
dimensiunea estetică,
îndreptându-se cu paşi
siguri şi neabătuţi spre o
formă înaltă de
spiritualitate. Îi datorez
maestrului Nemescu
deschiderea prin auz a
unor ochi ce au
perceput, fie şi pentru
timpul limitat al
concertului, o
dimensiune paralelă şi
nematerială. 

E surprinzător,
poate, pentru tipurile de
prejudecăţi mai vechi
sau mai noi că muzica
contemporană, unde
percuţia are un rol
important, reuşeşte să
evoce şi să actualizeze
începuturile, timpul zero,
adică acel moment de
încremenire ce precede
Geneza. Cam pe aici ne
poartă muzicile lui
Octavian Nemescu, un
fel de icoane pe portativ. 

Luiza BARCAN
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